
در آستانه نشس��ت حس��اس فدرال رزرو امريكا و اعلام 
تصميم آن درباره نرخ بهره، بازارهاي مالي واكنش نشان 
داده اند. همزم��ان با افزايش تنش ه��اي ژئوپليتيكي در 
خاورميانه و تداوم سياس��ت هاي سخت گيرانه اقتصادي 
دولت امريكا، س��رمايه گذاران جهاني بار ديگر به سمت 
دارايي هاي امن گرايش پي��دا كرده اند. طلا و بيت كوين، 
دو دارايي شناخته شده در مواقع بحران، با جهش قيمت 
مواجه ش��ده اند. طلا روز سه شنبه با رشد ۰.۷ درصدي به 
قيمت ۳،۳۵۷ دلار در هر اونس رسيد و بيت كوين نيز در 
محدوده ۹۷،۵۰۰ دلار معامله ش��د. جريان ورود سرمايه 
به صندوق هاي قابل معامله بيت كوين )ETF( و افزايش 
تقاضا براي طلا، از نشانه هاي مشخص اين روند صعودي 
محس��وب مي ش��وند. در حالي  كه امريكا با پيشتازي در 
استخراج بيت كوين، س��لطه خود را بر يكي از مهم ترين 
دارايي هاي ديجيتال جهان تثبيت كرده، چين كه زماني 
فرمانرواي بلامنازع اين صنعت بود، در سكوت و در سايه 
ممنوعيت هاي رسمي، همچنان حضوري پنهان اما موثر 
دارد. آيا پكن در برابر فشارهاي اقتصادي و تعرفه اي غرب، 
از بيت كوين به عنوان ابزار مقابله بهره خواهد گرفت؟ اين 
پرسشي است كه پاس��خ آن مي تواند آينده ژئوپليتيك 
رمزارزها را رقم بزند. در چنين فضايي، تحولات مرتبط با 
استخراج بيت كوين نيز در كانون توجه تحليل گران قرار 
گرفته است، به ويژه با توجه به رقابت ميان ايالات متحده و 
چين در اين حوزه. طي سال هاي اخير، پس از آنكه چين 
به طور رسمي فعاليت هاي مرتبط با ارز ديجيتال را ممنوع 
اعلام كرد، امريكا به سرعت جاي خالي اين كشور را در عرصه 
استخراج بيت كوين پر كرد و اكنون با سهمي چشمگير، به 
بزرگ ترين بازيگر در اين عرصه تبديل شده است. اما سوال 
كليدي اينجاس��ت: آيا چين كه روزگاري رهبر بلامنازع 
استخراج بيت كوين بود، همچنان از اين صنعت عقب نشيني 
خواهد كرد؟ يا شرايط ژئوپليتيكي جديد، به ويژه فشارهاي 
تعرفه اي و تحريم هاي غرب، پك��ن را وادار خواهد كرد تا 

سياست هاي پيشين خود را مورد بازنگري قرار دهد؟
    س�لطه امري�كا ب�ر اس�تخراج بيت كوين؛ 
چرخش�ي اس�تراتژيك در موازن�ه ق�درت 

ديجيتال
بر پايه گزارش منتشرش��ده توس��ط مركز مالي دانشگاه 
كمبريج، ايالات متحده اكنون با در اختيار داشتن ۷۵.۴ 
درصد از كل نرخ هش جهاني بيت كوين، صدرنشين جهاني 

استخراج اين رمزارز به شمار مي رود.
 اين در حالي است كه تنها چند س��ال پيش، از ۲۰۱۷ تا 
۲۰۲۰، چين بيش از ۷۰ درصد استخراج جهاني را به خود 
اختصاص داده بود. اما با تشديد محدوديت هاي داخلي در 
چين، فعاليت ماينرها در اين كشور به طور رسمي ممنوع 
و بس��ياري از فعالان اين صنعت مجب��ور به مهاجرت به 
كشورهايي با زيرساخت هاي بهتر و مقررات شفاف تر، مانند 
امريكا، شدند.  در مقابل، امريكا با بهره گيري از منابع انرژي 
فراوان، چارچوب هاي قانوني نس��بتاً باز، و حمايت برخي 
ايالت ها از فناوري هاي نوين، توانس��ت به سرعت در اين 
حوزه پيشتاز شود و اكنون عملًا نقش غالب را در استخراج 

بيت كوين ايفا مي كند.
    سابقه ممنوعيت ارزهاي ديجيتال در چين 

سياستي سخت گيرانه اما پرابهام
چين از س��ال ها پيش با ديده ترديد به فن��اوري ارزهاي 
ديجيتال مي نگريست. در سال ۲۰۱۹، كميسيون توسعه و 
اصلاحات ملي چين )NDRC( استخراج ارز ديجيتال را در 
فهرست صنايع »نامطلوب« قرار داد. اين نگاه در سال ۲۰۲۱ 
با ممنوعيت كامل اس��تخراج، خريد و فروش، و خدمات 
پلتفرمي در حوزه رمزارزها به اوج رس��يد. مقامات چيني 
دلايلي مانند مصرف بالاي انرژي، نگراني از فرار سرمايه، و 
تهديد به بي ثباتي مالي را به عنوان دلايل اين ممنوعيت ها 
عنوان كردند. با اين حال، بررسي هاي ميداني و گزارش هاي 
متعدد نش��ان مي دهند كه استخراج بيت كوين در چين 
به طور كامل متوقف نشده است. برخي استخراج كنندگان 
همچنان در مناطق دورافتاده يا تحت پوش��ش فعاليت 
مي كنند و سهم چين از نرخ هش جهاني، طبق تخمين ها، 
حدود ۱۵ درصد باقي مانده اس��ت. دنيل بتن، تحليل گر 
زيست محيطي، در گزارشي در سال ۲۰۲۴ اين موضوع را 
تأييد كرده و از وجود استخراج هاي پراكنده در مناطقي با 
برق ارزان مانند سيچوآن و شين جيانگ سخن گفته است.

    زيرساخت هاي پابرجا و بازگشت احتمالي 
پكن به بازار جهاني رمزارز

با وجود موضع رسمي دولت چين، بسياري از كارشناسان 
معتقدند اين كش��ور هرگز به طور كامل از صنعت رمزارز 
خارج نشده و حتي امكان بازگشت استراتژيك آن وجود 
دارد. نيك پاكرين، تحليل گر شناخته شده رمزارزها، معتقد 
است كه چين با حفظ زيرساخت هاي فني و توليد تجهيزات 
ماينينگ، عملًا خود را براي يك بازگشت احتمالي آماده نگاه 
داشته است. او مي گويد: »چين هنوز كانال هاي غيررسمي 

تبادل، تجهيزات آماده، و مهندسي لازم براي ماينينگ را 
دارد. آنها مي دانند چطور در صورت نياز به طور غيرمستقيم 
وارد ميدان شوند.« يكي از بزرگ ترين برگ هاي برنده چين، 
تسلط اين كشور بر صنعت توليد دستگاه هاي ASIC است. 
اين دستگاه ها، كه براي استخراج بيت كوين بهينه شده اند، 
عمدتاً در چين طراحي و توليد مي شوند و حتي بخش زيادي 
از تجهيزات مورد استفاده مزارع ماينينگ امريكا نيز منشأ 
چيني دارند. از سوي ديگر، پايين بودن هزينه برق در برخي 
استان ها، چين را همچنان به يكي از گزينه هاي اقتصادي 

مناسب براي استخراج رمزارز تبديل كرده است.
    تشديد فشارهاي امريكا و احتمال چرخش 

در سياست هاي پكن
بازگشت دونالد ترامپ به صحنه سياسي و وعده تشديد 
تعرفه ه��ا عليه چين، موج��ب افزاي��ش گمانه زني ها در 
خصوص استفاده احتمالي پكن از ابزارهاي ديجيتال براي 
مقابله با فشارهاي اقتصادي غرب شده است. در حالي كه 
امريكا سلطه خود را بر زيرساخت هاي استخراج بيت كوين 
گسترش مي دهد، چين ممكن اس��ت براي حفظ توازن 
استراتژيك در فضاي اقتصاد ديجيتال، ناچار به بازنگري 
در سياست هاي خود شود. پاكرين در همين زمينه معتقد 
است: »احتمال لغو كامل ممنوعيت ها در كوتاه مدت بعيد 
است، اما چين قطعاً تحولات را زير نظر دارد و ممكن است 

در پشت پرده به تدريج فضا را براي بازگشت فراهم كند.«
    از يوآن ديجيتال تا بيت كوين؛ دو مس�ير 

متفاوت با اهداف يكسان
يكي از دلايل اصلي سخت گيري پكن نسبت به بيت كوين، 
تمركز آن بر توسعه يوآن ديجيتال )e-CNY( است. اين 

پروژه كه با هدف كاهش وابستگي به دلار و تقويت موقعيت 
پول ملي طراحي شده، در مقايسه با ساير ارزهاي ديجيتال 
ملي جهان، در مرحله بسيار پيشرفته تري قرار دارد. چين با 
اجراي آزمايشي يوآن ديجيتال در شهرهاي بزرگ، تلاش 
دارد كنترل كامل بر زيرساخت هاي پولي ديجيتال داشته 
باش��د. با اين حال، برخي گزارش ها نش��ان مي دهند كه 
چين، برخلاف موضع رس��مي، از بيت كوين در معاملات 
بين المللي نيز اس��تفاده مي كند. بر اس��اس تحليل هاي 
ش��ركت VanEck، چين و روسيه در برخي از مبادلات 
انرژي ميان مدت خود از بيت كوين بهره مي برند تا فش��ار 
تحريم هاي مالي امريكا را دور بزنند. اگر اين اطلاعات دقيق 
باشد، مي توان گفت چين از بيت كوين به عنوان يك ابزار 

مكمل و پنهان براي مقابله با هژموني دلار بهره مي برد.
    چين، بازيگر پنهان اما اثرگذار

 در دنياي رمزارز
گرچه در ظاهر چين با بيت كوين مخالفت مي ورزد، اما در 
عمل نمي توان نقش اين كشور را در آينده بازار رمزارزها ناديده 
گرفت. تسلط بر فناوري توليد تجهيزات، برخورداري از انرژي 
ارزان، زيرساخت هاي پابرجا، و تجربه تاريخي در اين حوزه، 
همگي نشان مي دهند كه چين به راحتي قادر به بازگشت به 
رقابت جهاني است. در صورتي كه فشارهاي خارجي افزايش 
يابد يا ش��رايط ژئوپليتيكي ايجاب كند، پكن ممكن است 
رويكرد خود را تعديل كرده و از اقتصاد غيررسمي بيت كوين 
به عنوان ابزاري براي تحقق منافع راهبردي خود بهره گيرد. 
در هر حال، حتي اگر اين كش��ور ممنوعيت ها را رسماً لغو 
نكند، بازي زيرزميني و سايه اي آن در بازار جهاني بيت كوين، 

همچنان مي تواند توازن قدرت را در اين حوزه تغيير دهد.
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 انتشار قابليت هاي نوين 
اپليكيشن »دولت من« 

  نسخه جديد اپليكيشن »دولت من«، با هدف تسهيل 
خدمات الكترونيكي و بهبود تجربه كاربري و در راستاي 
تحول��ي كليدي در تعام��لات دولت و ش��هروندان، با 
قابليت هاي پيشرفته منتشرشد. به گزارش ايسنا، جواد 
موحد-معاون توسعه زيرساخت دولت هوشمند- اين 
توس��عه ها را گامي موثر در راس��تاي هوشمندسازي 
خدمات دولتي و تحقق چش��م انداز تحول ديجيتال 
كشور دانست و اظهار كرد: »قابليت امضاي ديجيتال 
مبتني بر زيرس��اخت كليد عمومي )PKI( در نسخه 
جديد به طور كامل پياده سازي شده است. اين امكان، 
فرآيندهاي رسمي را تسهيل، كاغذبازي هاي اداري را 
حذف و امنيت تعاملات را ارتقا مي دهد. وي افزود: اسناد 
الكترونيكي با الگوريتم هاي رمزنگاري پيشرفته امضا 
مي شوند و اين سرويس از طريق وب سرويس براي ۱۷ 
دستگاه اجرايي فعال شده است. توسعه پوشش ملي اين 

خدمت ادامه دارد.
   ورود ام�ن بدون پيامك؛ انق�اب در احراز 

هويت
موحد درباره نوآوري در احراز هويت گفت: وابستگي 
به پيام��ك براي احراز هوي��ت، چالش هاي امنيتي و 
هزينه بر ب��ود. در اين نس��خه، الگوريتم تأييد هويت 
چندمرحله اي مبتني بر تطبيق عدد يكتا، امكان ورود 
ايمن بدون OTP را فراهم كرده است. وي افزود: در اين 
فرآيند كاربر براي ورود به سامانه هاي متصل به پنجره 
ملي خدمات دولت هوش��مند مي توانند با استفاده از 
اپليكيشن دولت من و بدون نياز به وارد كردن اطلاعات 
هويتي اقدام كنند. وي تأكيد كرد: اين سازوكار، ضمن 
افزايش س��رعت، از حملاتي نظير س��رقت OTP يا 
Replay Attack جلوگي��ري و امني��ت را به طور 

چشمگيري تقويت كرده است.
    ورود بيومتريك؛ امنيت و راحتي در كنار هم

معاون توسعه زيرس��اخت دولت هوشمند با بيان اين 
مطلب كه حفظ حريم خصوصي و جلب اعتماد كاربران 
يكي از دغدغه هاي مهم محسوب مي ش��ود ،تصريح 
كرد: ورود بيومتري��ك با اس��تانداردهاي بين المللي 
)eKYC Level ۳( طراحي ش��ده تا تجربه كاربري و 
امنيت ديجيتال را بهبود بخشد. اطلاعات بيومتريك 
به صورت محلي و امن روي دستگاه كاربر ذخيره مي شود 

و ما به آن دسترسي نداريم.
   پنجره ملي؛ ستون فقرات حكمراني ديجيتال

جواد موحد با اش��اره ب��ه جايگاه راهب��ردي پنجره 
ملي دولت هوش��مند گفت: اين پلتفرم، فراتر از يك 
اپليكيش��ن، پايه اي براي معماري يكپارچه خدمات 
ديجيتال كش��ور اس��ت. طراحي آن بر اصولي نظير 
تعامل پذيري، مقياس پذيري و امنيت بومي اس��توار 
است. وي تأكيد كرد: توسعه هاي انجام شده مبتني بر 
تحليل بازخورد كاربران و هم راستا با اسناد بالادستي 
مانند سند تحول دولت هوشمند است و اين مسير با 

شتاب ادامه خواهد يافت.
   تحول ديجيتال در خدمت مردم

طبق اعلام س��ازمان فن��اوري اطلاعات كش��ور، اين 
به روزرس��اني، با تكيه بر فناوري هاي نوين و بازخورد 
كاربران، گامي بلند در راستاي تحقق دولت هوشمند و 
ارايه خدمات سريع، امن و كاربرمحور است. اپليكيشن 
دول��ت من به عن��وان نماد تح��ول ديجيت��ال، آماده 

خدمت رساني به شهروندان در سراسر كشور است.

با حكمراني داده، توزيع عادلانه 
ثروت و يارانه ها محقق مي شود

رييس سازمان فناوري اطلاعات گفت: بديهي است كه 
بر مبناي حكمراني داده مي توان توزيع عادلانه ثروت 
و يارانه ها نيز رقم زد. به گزارش مهر به نقل از س��ازمان 
فناوري اطلاعات ايران، محمدمحس��ن صدر در ايين 
بهره برداري از س��امانه فوريت هاي اداري )فواد( اظهار 
داشت: در همه دستگاه ها، ارايه خدمات بايد در مسير 
افزايش رضايت عمومي و تس��هيل دسترس��ي مردم 
به خدمات قرار گي��رد. اين رويكرد به عن��وان يكي از 
اولويت هاي اساسي دولت چهاردهم مورد توجه ويژه 
قرار دارد. وي در ادامه با اش��اره به تفاهم نامه سه جانبه 
ميان سازمان فناوري اطلاعات ايران )به عنوان نماينده 
وزارت ارتباطات(، س��ازمان اداري و استخدامي كشور 
و شركت ايرانسل، گفت: در چارچوب اين تفاهم نامه، 
آماده سازي اين سامانه توسط ايرانسل انجام شده است. 
انتخاب ايرانسل به دليل عملكرد موفق اين شركت در 
توسعه و مديريت پلتفرم هاي متنوع و كارآمد و تجربه 
تعامل با ذي نفعان مختلف را بوده است. رييس سازمان 
فناوري اطلاعات ايران با اشاره به تصويب نقشه راه توسعه 
دولت هوشمند، خاطرنشان كرد: در اين سند، وظايف 
مش��خصي براي دس��تگاه هاي اجرايي تعيين شده و 
اقدامات موثري در مسير تحقق دولت هوشمند آغاز شده 
است. حكمراني داده مهم ترين اصل براي بهبود كيفيت 
خدمات و شفافيت در هر عرصه است و بديهي است كه 
بر مبناي حكمراني داده مي توان توزيع عادلانه ثروت 
و يارانه ها نيز رق��م زد. صدر در پايان تأكيد كرد: اجراي 
 GNAF پروژه هايي مانند پايگاه نشاني استاندارد ملي
و تقويت حكمران��ي داده، از اولويت ه��اي مهم دولت 
چهاردهم و رييس جمهور محترم است كه با تاكيد وزير 
محترم ارتباطات به صورت جدي در حال پيگيري است. 
سامانه فوريت هاي اداري )فواد( با هدف رسيدگي سريع و 
موثر به شكايات و مشكلات مردم در دستگاه هاي اجرايي 
طراحي شده و بخشي از برنامه دولت براي تحقق دولت 
هوشمند و ارتقاي كيفيت خدمات عمومي است. سامانه 
فواد با همكاري وزارت ارتباط��ات و فناوري اطلاعات، 
سازمان اداري و استخدامي كشور و اپراتور ايرانسل اجرا 
شده است. از جمله قابليت هاي اين سامانه، امكان ثبت 
و پيگيري فوري شكايات اداري از طريق شماره تماس 
۱۲۸ است، كه به شهروندان اين امكان را مي دهد تا در 
صورت مواجهه با مش��كلات اداري، به سرعت موضوع 
را گزارش دهند و پاسخ مناسب دريافت كنند. اجراي 
آزمايشي اين سامانه در استان قزوين آغاز شده و بزودي 

در سطح ملي گسترش خواهد يافت. 

خسارت ۱،۵ ميليارد دلاري 
تراشه سازي امريكايي
به دليل تحريم چين

شركت تراشه س��ازي AMD پيش بيني مي كند به 
دليل تحريم صادرات تراش��ه به چين، درآمد امسالش 
۱.۵ ميليارد دلار كاهش مي يابد. به گزارش مهر به نقل 
از رويترز، طبق قانون امريكا شركت هاي تراشه سازي 
بايد براي صادرات تراشه هاي هوش مصنوعي به چين 
مجوز دريافت كنند. البته اين شركت پيش بيني درآمد 
از سه ماهه دوم سال را بالاتر از تخمين هاي وال استريت 
اعلام كرد كه تحليلگران دليل آن را خريد بيشتر تراشه ها 
قبل از اعمال تعرفه هاي امريكا دانستند. امريكا در دولت 
جوبايدن رييس جمهور سابق امريكا، تحريم هاي وسيعي 
بر صادرات تراشه هاي هوش مصنوعي به چين را وضع 
كرد. اين تحريم ها با هدف محدود كردن توانايي چين 
براي ساخت مدل هاي هوش مصنوعي و اپليكيشن هاي 
پيش��رفته اي وضع شدند كه امكان داشت امنيت ملي 
كش��ور را به خطر بيندازد. ليزا س��و مدير ارشد اجرايي 
AMD در يك جلسه اعلام كرد بيشترين تاثير مربوط 
به تحريم ها در سه ماهه هاي دوم و سوم سال جاري آشكار 
مي شود. سو معتقد اس��ت با وجود تحريم هاي جديد، 
درآمد تراشه هاي هوش مصنوعي از طريق ديتاسنترها 
در سال جاري با يك عدد دو رقمي رشد كند. او در اين باره 
گفت: اين امر قطعاً يك مانع است اما ما معتقديم با توجه 
به رويدادهايي كه در حال وقوع است، اين امر به خوبي 
كنترل شده است. اين شركت امريكايي در ماه آوريل اعلام 
كرد تعرفه هاي جديد امريكا بر صادرات تراشه به چين 
براي اين شركت ۸۰۰ ميليون دلار هزينه دربر دارد. اما 
ديروز پيش بيني كرد حاشيه سود ناخالص تعديل شده 
۴۳ درصد خواهد بود كه نشان دهنده ۱۱ درصد كاهش 
نسبت به حاشيه سود ناخالص بدون احتساب هزينه ها 
است. اين در حالي است كه حدود يك چهارم درآمد اين 

شركت امريكايي از چين تامين مي شود.

هشدار اپراتورهاي اروپايي 
درباره عقب ماندن از امريكا

 6G در
 ۱۲ شركت بزرگ مخابراتي اروپايي روز چهارشنبه از 
رگولاتورها خواستند كه طيف فركانسي بيشتري را 
براي خدمات تلفن همراه اختصاص دهند و هشدار دادند 
كه اروپا در آينده، در زمينه استقرار 6G، از امريكا عقب 
خواهد ماند. به گزارش ايسنا، اپراتورهاي اروپايي از جمله 
وودافون انگليس، دويچه تلكام آلمان، اورنج فرانس��ه 
و TIM ايتاليا، در نامه اي كه توس��ط رويترز مشاهده 
شده است، خواستار در دسترس قرار گرفتن كل باند 
فركانسي بالاي 6 گيگاهرتز براي شبكه هاي تلفن همراه 
شدند. باند فركانسي بالاي 6 گيگاهرتز، يكي از معدود 
بلوك هاي بزرگ باقي مانده از طيف فركانسي ميان برد 
موجود است، زيرا اكثر كشورهاي اروپايي، امواج راديويي 
در محدوده ۳.۴ تا ۳.۸ گيگاهرتز را براي استقرار اوليه 
۵G فروخته اند. اين طيف فركانسي براي شبكه هايي كه 
نياز به مديريت حجم عظيمي از داده ها دارند و در عين 
حال پوشش معقولي را ارايه مي دهند، ايده آل است. در 
حالي كه امريكا اين باند را در سال ۲۰۲۰ براي استفاده 
از واي ف��اي باز كرد و چين آن را در س��ال ۲۰۲۳ براي 
خدمات ۵G و 6G اختصاص داد، اروپا هنوز تصميمي در 
مورد تغيير كاربري اين فركانس ها نگرفته است. اين 
اپراتورها اعلام كردند اگر تصميم براي در دسترس قرار 
دادن باند بالاي 6 گيگاهرتز براي اپراتورهاي تلفن همراه 
اروپايي به تعويق بيفتد، در حالي كه منافع فناوري امريكا 
اجازه مي يابد ظرفيت 6 گيگاهرتز بيشتري را تامين كند، 
رقابت پذي��ري اروپا به خطر خواهد افتاد. آنها افزودند: 
ما همچنان نگران اين هستيم كه ذينفعان امريكايي 
همچنان به دنبال دسترسي به باند بالاي 6 گيگاهرتز 
براي واي فاي باش��ند. انتظار مي رود »گروه سياست 
طيف راديويي اتحاديه اروپا« در ژوئن، پيش نويس نظر 
خود را براي مشورت عمومي در مورد باند 6 گيگاهرتز 
منتشر كند كه توصيه هايي به كميسيون اروپا در مورد 
اس��تفاده آينده از 6 گيگاهرتز بالا را ش��امل مي شود. 
اپراتورهاي اروپايي همچنين خاطرنش��ان كردند كه 
طيف فعلي براي پش��تيباني از خدمات ۵G بر اساس 
گزارش رويترز، كارشناسان انتظار دارند كه 6G در دهه 

۲۰۳۰ به صورت تجاري عرضه شود.

متا از جاسوس افزار
رژيم صهيونيستي

 ۱6۸ هزار دلار غرامت مي گيرد
متا در پرونده شكايت از ش��ركت رژيم صهيونيستي 
توليد كننده جاسوس افزار NSO برنده ۱6۸ ميليون 
دلار غرامت شد. به گزارش مهر به نقل از رويترز، به اين 
ترتيب كشمكش شش ساله بين پلتفرم شبكه اجتماعي 
امريكا و يكي از مشهورترين جاسوس افزارهاي جهان 
پايان يافت. دادگاه در دس��امبر ۲۰۲۴ ميلادي اعلام 
كرد NSO به طور غيرقانوني از يك باگ در پيام رسان 
واتس اپ استفاده كره تا جاسوس افزار خود را موبايل هاي 
كاربران نصب كند. ديروز هيات منصفه در ايالت كاليفرنيا 
امري��كا راي داد NSO خس��ارت ۴۴۴۷۱۹ دلاري و 
۱6۷.۳ ميليون دلار غرامت تنبيهي به متا پرداخت كند. 
متا در بيانيه اي اعلام كرد: راي امروز در خصوص پرونده 
واتس اپ از آن جهت اهميت دارد كه گامي مهم در جهت 
حفظ امنيت و حريم خصوصي در نخستين پيروزي عليه 
توسعه و استفاده از جاسوس افزارهاي غيرقانوني است كه 
ايمني و حريم خصوصي افراد را تهديد مي كند؛ NSO در 
بيانيه اي اعلام كرد جزئيات راي دادگاه را به دقت بررسي 
مي كند و اقدامات قانوني مناسب از جمله درخواست 
تجديدنظر را انجام خواهد داد. ش��كايت واتس اپ در 
سال ۲۰۱۹ ميلادي ثبت شد و در نهايت به دادگاه عالي 
ارايه شد و از آن زمان تاكنون به دقت تحت نظر رقباي 
NSO در زمينه فناوري نظارت و حاميان حقوق بشر بود.

آيا چين براي تقابل با غرب به رمزارزها بازمي گردد؟ 

بيت كوين در كمين تعادل ژئوپليتيك 

دبير ستاد توسعه اقتصاد دانش بنيان هوافضا، حمل و نقل و شهرسازی: 

تجاري سازي در حوزه فضايي را تكميل نكرديم 

اطلاعات مكاني دقيق؛ كليد مقابله با فساد

حوزه فناوري در هوافضا هنوز به تجارت نرس��يده است. 
دبير ستاد توسعه اقتصاد دانش بنيان هوافضا، حمل و نقل و 
شهرسازي گفت كه هنوز نتوانستم تجاري سازي در حوزه 
فضايي را تكميل كنيم و نياز است فعاليت هاي دانشي و 
پژوهشي و پرتاب هاي مختلف انجام شود. در بسياري از 
كشورها پرتاب هاي زيادي صورت مي گيرد كه برخي از 
آنها موفق است و برخي نيست. به گزارش پيوست، حسين 
شكري، دبير ستاد توس��عه اقتصاد دانش بنيان هوافضا، 
حمل و نقل و شهرسازي معاونت علمي رياست جمهوري 
در نشس��ت خبري »اهداف و  برنامه هاي س��تاد توسعه 
اقتصاد دانش بنيان هوافضا، حمل و نقل و شهرسازي در 
س��ال ۱۴۰۴« گفت: در حوزه فضايي، س��ازمان فضايي 
ارتباط خوبي با معاونت داشت و تحقيقاتي خوبي صورت 
گرفت. همچنين در چندسال گذشته معاونت به موضوع 
شهرسازي و ساختمان سازي با فناوري ورود كرده است؛ 
ش��ركت هاي دانش بنيان در اين حوزه مجوز گرفته اند و  
توانستند فعاليت كنند. ما از فناوري هاي روز در اين حوزه 
اس��تفاده مي كنيم، در همين خص��وص هزينه ها كمتر 
مي شود، سرعت ساخت و س��از بيشتر مي شود و امنيت 
ساختمان ها بالاتر مي رود. از آنجايي كه در حوزه انرژي و 

هدررفت انرژي چالش وجود دارد، در تلاش براي كاهش 
هزينه ها هستيم. شكري در پاسخ به پيوست گفت: اين 
پروژه ج��زو برنامه هاي جديد معاونت اس��ت؛ معاونت با 
مجموعه هاي مختلف در ارتباط است و يك سري پروژه ها با 
شركت هاي دانش بنيان شروع شده است. اميدواريم امسال 
يا سال بعد ساختمان هايي كه از فناوري ها جديد استفاده 
كرده است را ببينيم. درحال حاضر از موضوعات مدل سازي 
با همكاري بخش خصوصي در پيشبرد اين هدف استفاده 
مي شود. او توضيح داد: يكي از برنامه هاي ما در اين ستاد، 
طراحي و ساخت هواپيماي ۷۲ نفره است كه به عنوان يك 
پروژه دانشگاهي و پژوهشي تعريف شده است. هدف اين 
پروژه ساخت هواپيما در كوتاه مدت نيست، بلكه توسعه 
دانش فني و ايجاد بستري براي فعاليت هاي دانشگاهي و 
شركت هاي دانش بنيان در زمينه طراحي و پژوهش است 
تا در بلندمدت، دستاوردهاي آن در بخش هاي مختلف 
صنعت هوايي به كار گرفته ش��ود. طبق گفته ش��كري، 
پروژه هاي ساخت هواپيما به دليل هزينه هاي بالا و نياز به 
سرمايه گذاري سنگين، ماهيتي بلندمدت دارند و نمي توان 
انتظار تحقق آنها را در بازه هاي يك تا سه ساله داشت؛ در 
نتيجه حمايت هاي گذشته از اين پروژه ادامه خواهد داشت 

و برنامه اي بلندمدت با هدف بهره گيري از همكاري هاي 
بين المللي براي پيشبرد آن تدوين شده است. دبير اين 
ستاد درباره هواپيماي سيمرغ توضيح داد: همكاري در 
س��اخت هواپيماي س��يمرغ، از پروژه هاي مهم معاونت 
عملي است كه امس��ال پيگيري مي شود. اين هواپيما بر 
پايه يك پلتفرم موجود طراحي شده و پيش بيني مي شود 
تست پروازي آن تا سال آينده، با همكاري سازمان مربوطه 
زيرمجموعه وزارت دفاع و يك شركت دانش بنيان، جهت 
تدوين و دريافت اس��تانداردهاي لازم انجام شود. او ادامه 
داد: تفاهم نامه اي نيز با شركت هاي هواپيمايي خصوصي 
منعقد شده تا در صورت دريافت مجوزهاي غير نظامي، از 

اين هواپيما در ناوگان خود استفاده كنند.

   توليد انبوه ۱۱۳ دستگاه واگن مترو
شكري درباره توس��عه اقتصاد دانش بنيان توضيح داد: 
توسعه اقتصاد دانش بنيان را مي توان از دو منظر بررسي 
كرد؛ نخست، اجراي پروژه هاي بزرگ با هدف شكل گيري 
شركت هاي دانش بنيان پيرامون اين پروژه ها كه به رشد 
اقتصادي و توس��عه فعاليت هاي آنها منجر مي ش��ود و 
دوم، ايجاد پيوند ميان پژوهش هاي علمي دانش��گاهي 

با همكاري بنياد علم ايران ت��ا در كنار پروژه هاي كلان، 
ارتباط موثري بين صنعت و دانش��گاه برقرار ش��ود. به 
گفته او، در سال ۱۳۹۸ شهرداري تهران، متروي تهران 
و شركت هاي دانش بنيان از جمله مپنا، شركت تهران و 
جهاد دانشگاهي در يك همكاري، پروژه اي آغاز كردند كه 
مرحله آزمايش��ي آن با موفقيت به پايان رسيد و قرارداد 
توليد انبوه ۱۱۳ دستگاه واگن مترو در سال گذشته امضا 
شد. به گفته شكري، امس��ال نيز با پيگيري شهرداري 
تهران، برنامه ريزي براي افزودن سه قطار مترو، بر اساس 
زنجيره تامين داخلي ايجاد شده، در دستور كار قرار دارد. 
در اين پروژه، س��طح داخلي سازي قطارهاي مترو از ۳۰ 
درصد به بيش از ۷۰ درصد ارتقا يافت و حدود ۴۰ شركت 
دانش بنيان و بخش خصوصي در آن مشاركت دارند كه 
به شكل گيري چرخه اي اقتصادي پويا در اين حوزه منجر 
شده اس��ت. او گفت كه در ادامه اين روند برنامه داريم از 
فناوري توسعه يافته براي ساير شهرها نيز استفاده كنيم 
تا پروژه هاي مشابهي در شهرهايي مانند اصفهان و مشهد 
اجرا شود و اميدواريم امسال پروژه قطار پنج گانه اصفهان 
آغاز ش��ده و ش��ركت هاي مرتبط در اين زمينه فعالانه 

مشاركت كنند.

به گفته مسوولان اجراي پروژه جي نف يكي از پروژه هاي 
راهبردي كشور شناخته مي شود چون مديريت سرزمين 
مي تواند به انس��داد مسيرهاي فسادزا و ايجاد شفافيت و 
ارايه خدمات بهتر به مردم منجر شود و بخشي از اجراي 
اين پروژه به وزارت ارتباطات و شركت ملي پست سپرده 
شده است. به گزارش ايسنا، اجراي پروژه جي نف به عنوان 
پروژه اي راهبردي براي كشور يكي از اولويت هاي دولت 
شناخته مي شود. براي شناخت بهتر اين پروژه بايد گفت 
در دنيا براي مكان محور و ژئوكد كردن راه هاي متعددي 
وجود دارد اما يكي از محبوب ترين و پركاربردي ترين آنها 
جي نف است كه در چند كشور پياده سازي شده و يكي از 
اين كشورها استرالياست. به دليل تغييرات دايمي زمين، 
به روزرساني مس��تمر اطلاعات ضروري و نياز است ساير 
دستگاه ها نيز پاي كار باشند. رر ساختار حكمراني مبتني 
ب��ر داده، دو پايگاه  اطلاعاتي كلان وج��ود دارد كه پايه و 

اساس كاربري س��اير كلان داده ها بر اين دو استوار است. 
نخستين كلان داده شناس��ايي افراد و دومين شناسايي 
مكان اقامت اس��ت كه اين اطلاعات برگرفته از نظام كد 
ملي و كدپستي اس��ت. طبق گفته مسوولان همگرايي 
دستگاه هاي مختلف براي اجراي پروژه جي نف از اهميت 
زي��ادي برخوردار اس��ت و به دليل اينكه دس��تگاه هاي 
مختلف كارهاي موازي در طراحي نقشه كار انجام داده اند 
به تطبيق اين نقشه ها نياز است. با وجود اهميت و تأكيد 
مسوولان بر تسريع اجراي پروژه جي نف اما بررسي ها از 
پيشرفت كند آن خبر مي دهد. در ماه هاي گذشته گفته 
شده بود چالش هاي فني در حوزه جي نف چندان جدي 
نيستند، بلكه مش��كل اصلي در اين خصوص، نگرش ها 
و موانع نهادي اس��ت كه باعث مي شود داده ها به راحتي 
بين دستگاه ها به اشتراك گذاشته نش��ود. اين موضوع 
نيازمند تغيير نگرش و همكاري همه جانبه دستگاه هاي 

مرتبط اس��ت. وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات اواخر 
سال گذشته گفته بود وجود قوانين موازي و هم پوشاني 
بين دستگاه ها از دلايل عمده كند بودن پيشرفت اين طرح 
است و اگرچه اجراي كامل اين طرح چالش هايي دارد، اما 
با همكاري همه بخش ها مي توان مسير موفقيت را هموار 
كرد. بنابراين هدف اصلي، بايد دس��تيابي به سيستمي 
باشد كه با اتصال كد ملي به موقعيت مكاني، ارايه خدمات 
دقيق تر به شهروندان و كسب وكارها را فراهم كند. در اين 
راستا وي در جلسه كنترل پروژه طرح هاي ارتباطي استان 
آذربايجان شرقي درباره اين پروژه گفته است اجراي پروژه 
»جي نف« را نيز از اولويت هاي شخص رييس جمهور و به 
عنوان يكي از پروژه هاي راهبردي كشور شناخته مي شود 
چون مديريت سرزمين مي تواند منجر به انسداد مسيرهاي 
فسادزا و ايجاد شفافيت و ارايه خدمات بهتر به مردم شود 
و بخشي از اجراي اين پروژه به وزارت ارتباطات و شركت 

ملي پست سپرده شده است. از آنجايي كه اين طرح و به 
ثمر رسيدن آن يكي از تأكيدهاي رييس جمهور محسوب 
مي ش��ود در هفتاد و پنجمين جلسه هيات دولت، وي با 
اشاره به اهميت طرح هايي مانند جي نف اين اقدامات را از 
جمله برنامه هاي راهبردي دولت در مسير تحقق حكمراني 
هوشمند و ابزارهايي موثر در مقابله با فساد، رانت و قاچاق 
عنوان و بر ضرورت تس��ريع در گردآوري داده هاي لازم و 
اجراي عملياتي اين طرح ها تأكيد كرد. جي نف از مهم ترين 
اركان تحقق دولت الكترونيك است كه داده هاي اين پايگاه 
اطلاعاتي بايد هرچه سريعتر با همكاري و همراهي ساير 
دستگاه ها به ويژه ش��هرداري ها و دهياري ها و با حمايت  
استانداران در سطح شهرها و روستاها كامل شود بنابراين 
ورود فعال تر و جدي تر استانداران به مديريت پروژه هاي 
استاني، كارها شتاب بهتري مي گيرد و بسياري از مشكلات 
موجود در هماهنگي هاي بين دستگاهي مرتفع مي شود. 


